

## ملخص الأطروحة

الحمد لله والصلاة والسلام الأتمان الأكملان على سيدنا رسول الله محمد بن عبد الله وعلى آله وصحبه

أجمعين وبعد:

تهدف هذه الأطروحة الموسومة بـ (نيل المقصود شرح سنن أبي داود) للعلامة القاضي علي بن محمد بن علي بن زكن باحنان الكندي الحضرمي (ت: 1391هـ) (من بداية كتاب الصوم إلى نهاية باب: كفارة من أتى أهله في رمضان، من الحديث رقم 2313-2390) إلى:

- التعريف المختصر بالإمام أبي داود وعصره.
- التعريف بشراح الكتاب العلامة باحنان، وبعصره، وجهوده العلمية، وإبراز جهودهم العلمية في خدمة السنة النبوية من خلال هذا الشرح موضع الدراسة وقد تضمنت هذه الأطروحة تحقيق كتاب نيل المقصود شرح سنن أبي داود من بداية كتاب: الصوم إلى نهاية باب: كفارة من أتى أهله في رمضان؛ استكمالاً لمشروع علمي ابتدأه طلاب الجامعات اليمنية في جامعة حضرموت وجامعة صنعاء وهذه الأطروحة حلقة في سلسلة .

وقد توصل الباحث إلى مجموعة من النتائج العلمية التي من أبرزها:

- عناية علماء المسلمين بالسنة النبوية ومنهم علماء اليمن، حيث أنه برز في هذا المخطوط جهودهم الملحوظة، فالعلامة باحنان رقد المكتبة الإسلامية بهذا الشرح المبارك لسنن أبي داود، والذي أبرز فيه المسائل الفقهية المتنوعة، والفوائد والفرائد المختلفة، واعتني بترجمة رجال الأسانيد وعزو النصوص الحديثية إلى مظانها بالتخريج المكتمل، مع ذكر غريب الحديث، وسرد أقوال الفقهاء في المسائل المتنوعة كون الأصل الشرح في أحاديث الأحكام.
- كما توصل الباحث إلى مجموعة من التوصيات والمقترحات المذكورة في خاتمة الأطروحة.

---



---

## Abstract

and prayers and peace be upon the messenger of Allah and ‘Praise be to Allah and after: this dissertation marked by the achievement ‘his companions altogether aims to explain Sunan Abi Daoud by the ‘of what is intended "Neil Al-Maqsoud" scholar and judge Ali bin Muhammad bin Ali bin Zakin Bahanan Al-kindī Al-Hadrami 1391 AH From the beginning of (The Book of Fasting to the end of chapter: Atonement whoever visits his family during Ramadan' from Hadith No.(2313-2390):

. A brief definition of imam abi Daoud and his era. As well as introducing the commentator of the book, the scholar Bahanan, and his era and his scientific effort, and highlighting their scientific efforts in the service of prophet`s Sunnah by explaining the subject of study. This dissertation included the investigation of the book " Neil Al-Maqsoud" of (The Book of Fasting to the end of chapter: Atonement whoever visits his family during Ramadan' from Hadith No.(2313-2390) to : ‘ completing a scientific project initiated by students of Yemeni universities at Hadramot university and Sana'a university and this dissertation is link in chain.

The researcher seal with a set of results, most notably: the care of Muslim scholars in the Sunnah of the prophet, including the scholars of Yemen as their remarkable efforts emerged in this manuscript. And the different traditions and I take care of translating the chains of transmission and attributing the hadith texts to their sources with the complete transcription, with mentioning the strange hadith and listing the sayings of the jurists on the various issues, since the explanation is in the hadiths of rulings, and the researcher also reached a set of recommendations and proposals mentioned in the conclusion of the thesis.

